
A NYUGAT-MAGYARORSZÁGI EGYETEM 
GEOINFORMATIKAI FÕISKOLAI KAR 
INGATLAN-NYILVÁNTARTÁSI SZERVEZÕ SZAK 
KORSZERÛ ÉPÜLETEINEK MINISZTERI ÁTADÁSA1

A székesfehérvári Geoinformatikai Kar az elmúlt év-
tizedekben sajátos és gyors fejlõdésen ment keresztül.
Ennek fõbb lépcsõi a következõk voltak: felsõfokú
technikumból fõiskolai kar (1972); az épület-együttes
és mûszerfelszerelés dinamikus fejlõdése (1987-tõl); a
Térinforomatika és a Távérzékelés c. tárgyak oktatás-
ba vonása; két új szaktanszék szervezése (Térinforma-
tika, Felmérési és Földrendezési tanszék); sokirányú
nemzetközi kapcsolatrendszer kialakulása; tartóssá –
és kölcsönösen elõnyössé – vált a FÖMI és a kar kö-
zötti együttmûködés; a legújabb pedig az Ingatlan-
nyilvántartási Szervezõi Szak akkreditálása.

Ez utóbbi azt jelenti, hogy a földügyi szakigazgatás
számára már nem csupán a földmérõ-földrendezõ szak-
emberek zömét biztosítja a Geo (Geoinformatikai-Kar),
hanem a kar egyedül látja el a jelentõs szakmai és jogi
ismeretekkel rendelkezõ ingatlan-nyilvántartási szakem-
berek képzését, továbbképzését is. (Ezen a szakon ez év
õszétõl már a nappali képzés is megkezdõdik.)

A leírtakkal összefüggésben ez év augusztus 14-én
történt meg a szak korszerûsített épületeinek átadása.
Az átadási ünnepségen személyesen vett részt dr. Né-
meth Imre földmûvelésügyi és vidékfejlesztési miniszter
és dr. Faragó Sándor, a NYME rektora. Részt vett még
továbbá dr. Sjaak Beerens úr is, a hollandiai ITC nem-
zetközi ügyek igazgatója is.

Az új szak épületeinek átadása elõtt mintegy másfél
órás tanácskozásra is sor került. Ezen elõbb dr. Már-
kus Béla fõigazgató ismertette a fehérvári kar eredmé-
nyeit, a teljes hallgatói létszám erõs növekedését (már
ezernél több hallgató) és a fejlesztések fõbb irányait.

Ezt követõen dr. Kurucz Mihály tanszékvezetõ, az
újonnan szervezett Jogi tanszék vezetõje vázolta a tan-
szék és az új szak jelentõségét, majd dr. Szabó Gyula
(nyug. fõisk. tanár) adott tájékoztatást a fõiskolai kar
továbbfejlesztésének lehetséges módozatairól.

A következõ felszólaló dr. Sjaak Beerens volt, aki tá-
jékoztatást adott az ITC jelenlegi programjairól és a
fehérvári karral való együttmûködés alakulásáról.

Dr. Szepes András fõigazgató helyettes az állag-
megóvási feladatokról és a továbbképzés szükséges-
ségérõl beszélt (kollégiumi férõhelyek bõvítése, a lak-
tanya-épület átalakítása stb.)

Dr. Faragó Sándor rektor méltatta a fehérvári kar
eredményeit, hangsúlyozta a minõségi fejlõdés fon-
tosságát, és az ezekhez szükséges források biztosítá-
sának indokoltságát. Végül kiemelte az FVM hatékony
segítségét és ebben Apagyi Géza (FTF mb. fõosztály-
vezetõ) közremûködését.

Apagyi Géza mb. fõosztályvezetõ rövid hozzászólá-
sában saját tapasztalatairól beszélt, mind a NYME,
mind pedig a Geo vonatkozásában. Méltatta a fehér-
vári kar öntevékeny együttmûködési készségét a föld-
ügyi szakigazgatás újabb feladatai szakember-igénye
(és továbbképzése) biztosítása vonatkozásában.

Az ismertetések meghallgatása után dr. Németh Im-
re miniszter felszólalásában megköszönte az eddigi
tájékoztatást. Foglalkozott a földügyi szakigazgatás
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1) A cikkben szereplõ fotókat Bödõ Viktória készítette

S Z E M L E

A NYME rektora üdvözlés közben

A szûkkörû tanácskozás fõ személyiségei a sajtó-
tájékoztatón (jobbról balra): dr. Faragó Sándor rektor,
dr. Németh Imre földmûvelésügyi és vidékfejlesztési
miniszter, dr. Márkus Béla fõigazgató



további feladataival, hangsúlyozta az ezekhez szüksé-
ges felsõoktatási háttér fontosságát.

Kiemelte továbbá a hazai földpiac élénkülésébõl
fakadó földügyi feladatok fontosságát, a Nemzeti
Földalap (NFA) szerepét, a földvédelem (és pollen-
probléma) földügyi vonatkozásait. Megjegyezte, hogy
mindezekhez magas szintû szaktudás és jól képzett
szakemberek kellenek.

Megállapította továbbá, hogy a Székesfehérváron
mûködõ Geoinformatikai Fõiskolai Kar jelenlegi (de
különösen jövõbeli) profilja összeesik a magyar
agrárium (ezen belül földügy/földpolitika) konjunktu-
rális területeivel. Ezért ezek a fejlesztések támogatást
érdemelnek, mind az új szakok, mind pedig a maga-
sabb szintû képzés vonatkozásában.

A rövid tanácskozás után avatta fel dr. Németh Im-
re miniszter az új szak épületeit (szalagátvágás), majd
sor került még a szakterület és a sajtó képviselõivel
való találkozásra is.

Ezen további ismertetések hangzottak el – többek
között – arról, hogy nem csupán a földügyi szakigaz-
gatás és a fehérvári kar között mûködik az ismertetett
termékeny együttmûködés, de a magyar földügy a ha-
zai szakmai társadalmi és nemzetközi szervezetekben
is egyre jelentõsebb súllyal szerepel. Ezt igazolja egy-
részt az a tény, hogy ez év tavaszán Apagyi Gézát vá-

lasztották az MFTTT elnökévé, továbbá dr. Márkus Bé-
la fõigazgatót választották a FIG Magyar Nemzeti Bi-
zottság elnökévé.

A találkozó végén a fõiskola szerény vendéglátással
kedveskedett a résztvevõknek és a sajtó jelen lévõ
képviselõinek.

Joó I.
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Az új (ingatlan-nyilvántartás szervezõ) szak 
létrehozásának kulcsemberei (jobbról balra): 
Apagyi Géza fõosztályvezetõ, dr. Kurucz Mihály 
tanszékvezetõ, és dr. Fenyõ György szakvezetõ

A szalagátvágás utáni kibõvített találkozó
résztvevõinek egy része

A résztvevõk egy része:  dr. Szepes András fõigazgató-
helyettes, dr. Csepregi Szabolcs tanszékvezetõ, 
dr. Ágfalvi Mihály fõigazgató-helyettes, 
dr. Szabó Gyula szakvezetõ

Az ünepélyes felavatás



VÁNDORGYÛLÉS DEBRECENBEN

A Magyar Földmérési, Térképészeti és Távérzékelé-
si Társaság (MFTTT/egykori GKE) – a több évtizede
kialakult gyakorlatának megfelelõen – a kétévente
szokásos geodéziai vándorgyûlését ez év július
10–12. között Kelet-Magyarország meghatározó je-

lentõségû helyszínén, Debrecen Megyei Jogú Város-
ban rendezte meg.

A rendezvénynek a Debreceni Egyetem Agrártudo-
mányi Centrum Campusa (az egykori Debreceni Agrár-
tudományi Egyetem) adott otthont (Böszörményi út).

A háromnapos program elsõ két napján a szakmai
rendezvényekre került sor (plenáris ülés, szekció ülé-
sek, kiállítás, záró ülés és baráti találkozó).

A harmadik napon szakmai kirándulások voltak
(Hortobágy, Hajdúszoboszló, ill. Debrecen nevezetes-
ségei) és természetesen a visszautazás.

A tanácskozás résztvevõinek száma közel 250 volt.
(Ezek zömét a földhivatalok, továbbá az FVM FTF, a
FÖMI, az NKP Kht. munkatársai tették ki – 161 fõ. A
többit az MH Térképész Szolgálat, a Geodézia Rt., a
PGT Kft. és egyéb cégek /kiállítók adták.) Ez utóbbi
elmaradt a 2001. évi (szombathelyi) tanácskozás
résztvevõinek számától (vélhetõen az akkor kínált bur-
genlandi kirándulás nagy vonzerõt jelentett).

A tanácskozás mottójaként a „Helyünk Európában”
jelmondat szolgált.

A találkozó alkalmat adott arra is, hogy bemutat-
kozzon az MFTTT ez év tavaszán megválasztott új el-
nöke és a megválasztott többi tisztségviselõ is.

Szép gesztus volt Detrekõi akadémikustól, az MFTTT
megelõzõ elnökétõl, hogy részvételével személyesen is
megtisztelte a tanácskozást. A helyszínen megrendezett
szakmai-, illetve mûszerkiállítások közül a FÖMI szín-
vonalas anyagát kell külön is kiemelni, amely tetszetõs

formában mutatta be a magyar földügy területén (ezen
belül a FÖMI-ben) végzett, illetve folyamatban lévõ,
közérdeklõdésre számot tartó fejlesztéseket.

A vándorgyûlésen a külföldi partnerszervezetek kö-
zül egyedül az Erdélyi Magyar Mûszaki Tudományos
Társaság (EMT) Földmérési Szakosztálya képviseltette
magát. Ez önmagában is jelzés a társaság új vezeté-
se számára, hogy nagyobb figyelmet kell fordítani a
velünk jó viszonyt ápoló (fõképpen a szomszéd orszá-
gok) megfelelõ szakmai szervezeteivel.

A résztvevõk számának mérséklõdése leginkább a
cégek (vállalkozók) jelenléténél volt érzékelhetõ.
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Kiss Györgyi és Ács Ferenc mûvészi színvonalú
elõadásában felcsendülõ dallamokkal kezdetét veszi 
a vándorgyûlés1

1) Fotó: Hodobay-Böröcz András,
2) Fotó: Kovács Károlyné

A plenáris ülés elnöksége (balról jobbra: dr. Nagy János rektor, Tury Gábor alpolgármester, dr. Ferencz József
EMT szakosztály elnök, Apagyi Géza MFTTT elnök, dr. Berczi Norbert FVM h. államtitkár, Földváry László 
hivatalvezetõ-helyettes, Szabó Gyula ezredes, MH térképész szolgálatfõnök, dr. Mihály Szabolcs fõigazgató)2



(Kevesebb vállalkozó és kisebb létszámmal.) Az
okok feltárása természetesen nem elsõsorban e riport
készítõjének feladata. Annyi megállapítás ugyanakkor
mégis megkockáztatható, hogy az okok között való-
színûleg ott volt az ez évi (2003) NKP hitelkeret „le-
csengése”, másrészt az újabb jelentõs forrás (9,8 mil-
liárd forint 4 évre) bár biztató, de ma még nem telje-
sen végleges volta.

A tanácskozás helyszínének megválasztása nem le-
hetett oka a kissé mérsékelt érdeklõdésnek, hiszen a
„Hajdúság”, és fõképpen Debrecen rendkívül érdekes,
sokszínû, szépen fejlõdõ tájegysége, illetve városa ha-
zánknak, és a prognózisok szerint – a földügy program-

jain kívüli – egyéb mûszaki/beruházási munkálatok
geodéziai felmérési vonzatai is egyre inkább megjelen-
nek ebben a térségben. (A mérsékeltebb érdeklõdés
egyéb, lehetséges okainak feltárása természetesen a
társaság új vezetésének feladata és érdeke.)

Talán az elõzetes értékelés keretében figyelmet ér-
demelnek még a következõk.

Jól alakul (és fejlõdik) az MFTTT és az EMT Földmé-
rési Szakosztály együttmûködése. Ezzel összefüggés-
ben a vándorgyûlés alkalmat nyújtott arra is, hogy az
EMT ez év júniusának utolsó dekádján Csíksomlyón
megtartott konferenciája során már deklarált két ma-
gyar kolléga kitüntetésérõl szóló oklevelet dr. Ferencz
József szakosztály elnök személyesen itt, Debrecenben
adhatta át Ponicsán Gábornak, az NKP Kht. eddigi
igazgatójának és Bartos Ferencnek, Társaságunk újra
megválasztott fõtitkárának.

A másik figyelemreméltó szempont pedig, hogy a
tanácskozás jó alkalmat nyújtott Simon Sándornak, az
NKP Kht. új igazgatójának a bemutatkozásra és prog-
ramja vázolására.

Ennyi bevezetõ után (a rendelkezésre álló kereten
belül) ismertetjük a tanácskozás fõbb eseményeit.

A nyitó ülés elõtt Kiss Györgyi és Ács Ferenc, a deb-
receni Kodály Zoltán Zenemûvészeti Szakközépiskola
hallgatói Pleyel elsõ duójával (allegro és rondo) ked-
veskedtek a jelenlévõknek.

A vándorgyûlés nyitó, plenáris ülését Apagyi Géza,
a Társaság újonnan megválasztott elnöke vezette. Az
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Dr. Berczi Norbert helyettes államtitkár (FVM) 
megnyitó elõadását tartja1

A hallgatóság1



elnökségben a következõk foglaltak helyet: dr. Berczi
Norbert helyettes államtitkár (FVM), Tury Gábor, Deb-
recen alpolgármestere, dr. Nagy János professzor, a
Debreceni Egyetem rektora, dr. Ferencz József, az EMT

Földmérési Szakosztály elnöke, Szabó Gyula ezredes,
az MH Térképész Szolgálat fõnöke, dr. Mihály Sza-
bolcs, a FÖMI fõigazgatója, Földváry László, a Hajdú-
Bihar Megyei Földhivatal helyettes vezetõje.

A levezetõ elnök az elnökség tagjait név szerint üd-
vözölte, majd egy jól felépített bevezetõ keretében ad-
ta meg a tanácskozás hátterét. Ebben méltatta a ta-
nácskozás jelmondatának indokoltságát, felsorolta a
helyszín (Debrecen) melletti érveket. Kitért a Társaság
ez év május 15-i tisztújító közgyûlésére; ennek kereté-
ben utalt arra, hogy a mostani rendezvény elõkészítõ
munkáit javarészt még a Társaság elõzõ vezetése ké-
szítette elõ. Javaslatára a résztvevõk egy perces néma
felállással emlékeztek az elmúlt két esztendõ során el-
hunyt kollégákra. Ezt követõen az elnök vázolta az új
vezetés programját és elkötelezettségét a Társaság
(egyesület) több évtizede megkezdett munkájának foly-
tatására. Kiemelte továbbá, hogy a Társaság a mosta-
ni rendezvény keretében is a szakterület alapvetõ fel-
adataival foglalkozik; nevezetesen: NKP gyorsítás, a
szakterület modernizációja, az EU agrártámogatások-
kal kapcsolatos földügyi/földmérési hozzájárulás.

Bejelentette, hogy az EMT Földmérési Szakosztálya
(mint társaságunk partner szervezete) Fõ Geodéta Díj
elismerésben részesítette

– Ponicsán Gábort, az NKP Kht. eddigi igazgatóját és
– Bartos Ferencet, az MFTTT újraválasztott fõtitkárát.
(Az elismerõ oklevelet dr. Ferencz József, az EMT

Földmérési Szakosztály elnöke adta át!)
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Szabó Gyula ezredes, szolgálatfõnök a katonai
térképészet feladatairól beszél1

Apagyi Géza elnöki köszöntõjét tartja2
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A levezetõ elnök ezt követõen átadta a szót dr.
Berczi Norbert helyettes államtitkárnak, aki megnyitó
elõadása keretében köszönetet mondott a Társaság
korábbi vezetésének a földügyi programok hatékony
támogatásáért, és sikereket kívánt az új vezetésnek.
Ezt követõen vázolta a földügyi szakigazgatás helyze-
tét és a jövõbeli kilátásokat: NKP, az új hitelkeret meg-
nyitásának esélye, az ingatlan-nyilvántartás eredmé-
nyei (és nehézségei), földhivatali fejlesztések, a
TAKARNET helyzete, META projekt, az EU-val kapcso-
latos lehetõségek (IIER, PROMEPAR, Földügyi Tudás-
központ). Kiemelte az informatika jelentõségét a XXI.

században. Röviden foglalkozott a földügy meglévõ
és jövõbeli jogszabályi hátterével is (földhasználat, in-
gatlan-nyilvántartás, külföldiek földhasználata és tu-
lajdonszerzése az EU-ba történõ belépésünket követõ
idõszakban).

Elismerését fejezte ki az elért eredményekért a föld-
hivataloknak, az FTF-nek, az NKP Kht.-nak, a sikeres
fejlesztésekért a FÖMI-nek, a Geodézia és Kartográ-
fia folyóiratnak (és fõszerkesztõjének).

A megnyitó elõadás után köszöntõk következtek.
Tury Gábor, Debrecen Megyei Jogú Város alpol-

gármestere üdvözölte a tanácskozást, és vázolta a vá-
ros helyzetét és fejlõdése fõ irányait.

Dr. Nagy János, a Debreceni Egyetem fiatal rekto-
ra ismertette az integráció révén létrejött egyetem
fõbb jellemzõit (135 éves az agrár komplexum, jelen-
leg 134 akkreditált szak, 7100 dolgozó és 44 milliárd
forintos éves mûködési keret).

Dr. Ferencz József, az EMT Földmérési Szakosztály
elnöke köszöntötte az anyaországi kollégákat, utalt a
nemrég (június 20–21.) Csíksomlyón megrendezett
konferenciájukra3, megköszönte a magyarországi kol-
légák és szervezetek (MFTTT, egyetemek) rendszeres
és határozott támogatását (errõl egy írásos dokumen-
tumot is átadott a Társaság elnökének).

Szabó Gyula ezredes, az MH Térképész Szolgálatá-
nak vezetõje elsõsorban a Magyar Topográfiai Prog-
ram (MTP) katonai szegmensének kérdéseivel foglal-
kozott. Érintette a katonai térképészet területén lezaj-
lott átszervezéseket és az ennek eredményeként létre-
hozott Térképészeti Kht. jelentõségét.

Ezt követõen áttekintette az MH topográfiai térkép-
rendszer jellemzõit (digitális térképek és még grafikus
térképrendszer is). Utalt a hazai párhuzamos térképe-
zések indokolatlanságára.

Felsorolta a korszerû térképek legfõbb ismérveit:
adatbázis → értéknövelt termékek, a tartalom napra-
készsége. Jelezte, hogy a mai katonai igényeket az
analóg térképekkel nem lehet kielégíteni, és hogy a

Bartos Ferenc MFTTT fõtitkár üdvözli Benedek Fülöp c. államtitkárt1

Érdeklõdõ tekintetek1

3) Az EMT csíksomlyói konferenciájáról szóló riportot, 
Szemle rovatunk 40–41. oldalán olvashatják
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Apagyi Géza (MFTTT elnök) megnyitja a kiállítást;
Balról: Bartos Ferenc fõtitkár, jobbról: 
dr. Sipos Sándor nyug. FÖMI igazgató2

Dr. Ferencz József szakosztály elnök az EMT 
jókívánságait tolmácsolja1

Dr. Nagy János rektor köszöntõjét tartja1

Tury Gábor alpolgármester üdvözli a vándorgyûlést1

Dr. Mihály Szabolcs fõigazgató a földügy középtávú
informatikai stratégiájáról beszél1

Dr. Csemniczky László, a Magyar mérnök Kamara
Földmérési Térképészeti és Térinformatikai tagozata
idõszerû feladatairól szól1

Simon Sándor (NKP Kht.) az NKP végrehajtásának
gyorsításáról beszél1

Dr. Földváry László hivatalvezetõ-helyettes 
(Hajdú-Bihar Megyei FH) a megyei földhivatali 
feladatokat tárja a hallgatóság elé1



HM Kollégiuma elfogadta a Magyar Topográfiai
Programot (MTP). A realizálás lehetséges lépései: 

– szabványok elkészítése,
– kísérleti térképezések,
– a szabályzatok átdolgozása,
– az ország teljes területének légifényképezése,
– digitális átalakítás stb.
Ismertette a topográfiai térképekkel kapcsolatos

NATO-igényeket (lakott területeknél 1:10 000, majd
ennél kisebb méretarányok).

Dr. Mihály Szabolcs, a FÖMI fõigazgatója a kö-
szöntõt követõen elhangzott elõadásában bemutatta
a földügy és térképészet középtávú informatikai stra-
tégiáját.

A nagy ívû elõadás teljes visszaadására ebbõl az
alkalomból nem vállalkozhatunk. (Reméljük, hogy az
elõadó lehetõvé teszi lapunk számára annak mielõb-
bi közlését.) Így a mostani riport keretében csak egy
vázlatos (távolról sem teljes körû) bemutatásra vállal-
kozhatunk.

Az elõadó foglalkozott a földügyi szakigazgatás fel-
adataival (ingatlan-nyilvántartás; földhasználat-föld-
védelem; földmérés-térképészet; adatok elõállítása,
archiválása és szolgáltatása stb.). Az informatikai vo-
natkozásokkal összefüggésben érintette a valósá-
gos/fizikai környezet jelentõségét, a nyilvántartás sze-
repét, az idõtényezõt, az adatok föderációját.

Külön fejezetben foglalkozott az információs tech-
nológia (IT) földügyi-térképészeti jelentõségével, ha-
sonlóképpen a szakigazgatás szerepével az informá-
ciós társadalomban, azok fõ elemeivel (eszközök,
szoftverek, hálózatok és mobilia) és az információs
módszerek alkalmazásával.

Tárgyalta a szakigazgatással összefüggésben az
adat-, minõség-, és árpolitikát, a jogszabályi környe-
zet szerepét, a lehetséges szervezeti szolgáltatásokat,
az EU harmonizáció szerepét (INSPIRE), a globális
harmonizációt stb.

Érintette az aktív GPS (különösen jövõbeli) növeke-
dõ szerepét az információk térbeli rögzítésében.

Az elõadó ugyancsak tárgyalta az állami alaptérké-
pek jövõbeli szerepét (változásvezetés), majd a külte-
rületi vektoros állomány – KÜVET – funkcióját. 

Ismertette az 1:10 000 m.a.-ú topográfiai térképek
állapotát (helyesbítés: 6–7 %/év; az MTP elindításá-
nak akadályait). De jelentõs eredmény az 1:10 000
m.a.-ú térképek raszteres változatának, de különösen
az országos digitális domborzatmodellnek létrehozá-
sa az 1:10 000 m.a.-ú domborzatrajz alapján.

A távérzékelést az elõadó a földügy és térképészet
szempontjából stratégiai területnek nevezte mind az ag-
rárágazaton belüli földügy helyzetét illetõen, mind pedig
általános értelemben, beleértve a geoinformatikát is!

Röviden áttekintésre került a szakterület lehetséges
(részben már fungáló) szerepe is a környezetvédelem-
ben; lásd az 1:100 000 m.a.-ú felszínborítású térké-
peket és a készülõ 1:50 000 méretarányúakat.

Az elõadó érintett még olyan területeket is, mint ûr-
felvételek felhasználása, TAKAROS és TAKARNET, az
Internet felhasználási lehetõségei, a gyorsan avuló
eszközállomány (és a rendszeres cserék szükségessé-
ge 3–5 évenként) Vázolta az adatbázis jövõjét (helyi-
bõl a központi felé), a jelenlegi megoldás számos hát-
rányát és kialakítandó központi rendszer elõnyeit.

A nyitó plenáris ülés záró üdvözlését (és rövid is-
mertetését) Földváry Lászlótól, a Hajdú–Bihar Megyei
Földhivatal helyettes vezetõjétõl hallották a résztevõk.
Üdvözölte a vándorgyûlést, és számos információval
bõvítette a résztvevõk ismereteit a megyére és földhi-
vatalokra vonatkozóan. (Ezeket itt azért nem ismertet-
jük, mert a folyóiratban rövidesen közöljük annak tel-
jes szövegét.)

A nyitó plenáris ülés után az MFTTT elnöke megnyi-
totta a kiállítást. Ennél meghatározó volt – mint emlí-
tettük – a FÖMI gazdag és színvonalas anyaga. A
FÖMI-n kívül még a következõ cégek szerepeltek:
Digicart Kft., Digicom Kft., Geoform Kft., Geopro Kft.,
Geotrade Rt., Guards Rt., Kerti's Kft., Sokkia Kft.,
Szarvas András Térképész Ügynökség.

A tanácskozás elsõ napjának délutáni és a másnapi
elõadásai már szekciók keretében (párhuzamosan)
folytak.

A délutáni ülésszak A-szekcióját dr. Mihály Szabolcs
(MFTTT IB tagja) vezette, amelyen nyolc elõadásra és
vitára került sor.

A B-szekciót Szabó Gyula ezredes (az IB tagja) ve-
zette, és itt nyolc elõadás hangzott el.

A második nap délelõttjén az A-szekció vezetését
Apagyi Géza (MFTTT elnöke) látta el, amelyen hét
elõadás, a B-szekcióban 11 elõadás hangzott el,
amelynek levezetõ elnöke Ludman Sándor (az MFTTT
Hajdú–Bihar megyei csoportjának elnöke) volt.

A két félnapos szekció ülések rövid bemutatásával
most nem foglalkozunk. Azok ismertetésére a riport
következõ részében fogunk sort keríteni.

Mint már említettük, a tanácskozás záró plenáris
ülése a második nap (július 11.) délutánján volt. Itt a
levezetõ elnöki funkcióit Bartos Ferenc (fõtitkár) látta el.
Az elhangzott öt elõadás közül kiemelkedõ jelentõsé-
gû volt, hogy Benedek Fülöp c. államtitkár és földbir-
tok-politikai kormánybiztos (FVM) személyesen tartotta
meg ágazati értékelõ és összefoglaló elõadását.

Az elõadás elején az elõadó átadta dr. Németh Im-
re földmûvelésügyi és vidékfejlesztési miniszter szemé-
lyes üdvözletét, majd méltatta a földügyi szakigazga-
tás mezõgazdasági és nemzetgazdasági szerepét, 
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A baráti találkozó „nyitánya”. A Gyõrfi Zsolt karnagy
vezette Hajdúhadházi Dr. Földi János Általános és
Mûvészeti Iskola fúvószenekara.2

Winkler Péter (FÖMI) a hazai digitális ortofotó 
programot mutatja be1

Dr. Kurucz Mihály (NYME Geoinformatikai Fõiskolai
Kar tanszékvezetõje) az ingatlan-nyilvántartás 
és a telekkönyv jogelméleti összefüggéseirõl ad
számot1

A FÖMI kiállítása az érdeklõdõk egy csoportjával2

Aktív pihenés a szünetben; Balról: Oros László 
(Szabolcs-Szatmár-Bereg Megyei Fh), Apagyi Géza 
és Soltész Pál (NKP Kht.)1

A záró plenáris ülés elnökségének néhány tagja; 
Osskó András (Fõvárosi Fh), Apagyi Géza, 
Benedek Fülöp, Bartos Ferenc1

Fõtitkári zárszó1

Apagyi Gza elnöki pohárköszöntõje a baráti vacsora
alkalmával (jobbra: a Hajdú-Bihar Megyei Fh 
szervezõ gárdája)2



kiemelte a tanácskozás idõpontjának és témakörének
célszerû megválasztását. Foglalkozott az EU-csat-
lakozásból fakadó feladatokkal, a magyar mezõgaz-
daság jelenlegi helyzetével.

Sorra vette az ingatlan-nyilvántartás és a térképek
állapotát, problémáit és a jelentkezõ feladatokat.
Érintette továbbá a telekkönyv/ingatlan-nyilvántartás
problematikát is3.

Rövid tájékoztatást adott a Nemzeti Földalapról (NFA).
Nagyra értékelte a földügyi szakigazgatás és az

MFTTT, továbbá az MTA Földtudományok osztálya
Geodéziai Tudományos Bizottsága aktív és célirányos
együttmûködését, utalva egyrészt az MFTTT szervezé-
sében 2002. november 21–22-én (Szabadság-hegy)
megrendezett „Ingatlan-nyilvántartás vagy telek-
könyv” tárgyú konferenciára, másrészt az MTA elnök
és FVM miniszter védnöksége alatt, 2003. március
17-én az MTA központi épületében megrendezett „Az
információs társadalom és a Nemzeti Kataszteri Prog-
ram” c. sikeres konferenciára.

A szakember-képzés és továbbképzés értékelése so-
rán kiemelte az „Ingatlan-nyilvántartási Szervezõ Szak”
beindítását (NYME Geoinformatikai Fõiskolai Kar, Szé-
kesfehérvár), amelynek révén a földmérés-térképészet
területén már régóta kiépült felsõoktatási képzés mel-
lett az ingatlan-nyilvántartás is felkészültebb (korsze-
rûbb ismeretekkel felvértezett) szakemberekhez jut.

Végül az államtitkár elismerését és köszönetét fejez-
te ki „a megújult külsõvel és tartalommal megjelenõ
Geodézia és Kartográfia c. szakfolyóirat fõszerkesztõ-
jének, Szerkesztõbizottságának és szerzõinek”. (Az
elõadás teljes szövegének közreadását folyóiratunk
következõ számában tervezzük.)

A záró ülésszak következõ elõadását dr. Kurucz Mi-
hály tartotta „Az ingatlan-nyilvántartás igazságügyi
vagy közigazgatási ügy” címmel. Az elõadás címe
elég jól kijelöli azt a kérdéskört, amellyel az elõadó
foglalkozott.

Az elõadó nagy vonalakban vázolta a kataszter,
majd telekkönyv intézményének (hazai, illetve monar-
chián-belüli) kialakulását egészen az egységes ingat-
lan-nyilvántartás létrejöttéig. A témakör jelenlegi álla-
potának érdemi áttekintéséhez segítséget nyújt az elõ-
adás alapjául szolgáló tanulmány, melyet a Gazda-
ság és Jog címû folyóirat, továbbá az Ügyészek Lapja
jelentet meg. A magunk részérõl most csupán néhány
részletet emelnénk ki. Ezek a következõk.

– A tulajdon-nyilvántartás kialakulása a német
nyelvterületen.

– A tulajdonjog akkortól él, amikortól bejegyezték.
Ez az ingatlan-nyilvántartás egyik alapelve.

– Az IM érve a nagyfokú függetlenség biztosítása.
– A telekkönyvben a tulajdonjogi bejegyzés „nem

igazságszolgáltatási tevékenység”.
– Az európai országok joggyakorlata (és a fejleszté-

sek is) az ingatlan-nyilvántartás mellett és nem a te-
lekkönyv mellett szólnak.

– A földhivatalok, illetve az FVM FTF feladata, hogy
„az ingatlan-nyilvántartás gyors, egyszerû és megbíz-
ható legyen”!

A következõ elõadást Osskó András a FIG VII. Bi-
zottság munkájáról és törekvéseirõl tartotta a „FIG
szervezeti változásai és tevékenysége 1998–2002.
között” címmel.

Az elõadó rendszeresen megjelenik gondolataival a
Geodézia és Kartográfiában, a munkahelyén és kül-
földön szerzett tapasztalataival. A mostani elõadással
(szerintünk is helyesen) felhasználta a debreceni fóru-
mot, és így hozzájárult az eddig is vázolt törekvései
esélyeinek növekedéséhez; amely jelentõs mértékben
meg is felel a földügy (ezen belül a földmérés és tér-
képészet) érdekeinek.

Az elõadás az „új FIG-stratégia” keretében olyan
jelenségek kezelésének kérdéseit tárgyalta, mint:
globalizációs-információs forradalom, túlnépesedés,
életszínvonalbeli különbségek, fenntartható fejlõdés,
integrált és egységes földügyi igazgatás.

Dr. Csemniczky László (Magyar Mérnöki Kamara
Földmérési, Térképészeti és Térinformatikai Tagozata)
elõadásában egyrészt vázolta a Kamara szakirányú
tagozatának jelenlegi helyzetét, másrészt a megoldás-
ra váró kérdések áttekintése mellett említette, hogy
nyugvópontra jutott az ingatlanrendezõ földmérõi mi-
nõsítés kiadásával kapcsolatos vita, az ma is az FVM
jogköre.

Winkler Péter (FÖMI fõigazgató-helyettes) a Ma-
gyar Digitális Ortofotó Program (MADOP) eddigi
eredményeivel foglalkozott egy jól összefogott és pél-
daszerûen dokumentált elõadás keretében. Az elõ-
adásnak néhány figyelmet érdemlõ eleme (azok érté-
kelése nélkül) a következõk:

– elkészült Magyarország teljes területének közel
egyidejû fényképezése (2000); paraméterek: 6632
felvételi álláspontra összesen 6667 db szkennelt
színes légifelvétel, 1:30 000 felvételi méretarányban;

-– elkészült 4098 db 1:10 000-es méretarányú
topográfiai térképek színes nyomatainak és fed-
vényeinek raszteres állománya;

-– a 2000. évi légifelvételekbõl  elkészült a digitális
ortofotó állomány az ország területére, az egységes
kezelés érdekében az 1:10 000 topográfiai
szelvényezés szerinti felosztásban;
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3) Ebben a témában az olvasók részletesebb és frissebb
információhoz jutnak a Benedek Fülöppel készült interjúból,
amelyet lapunk ugyanezen számának elején közlünk.



-– ugyancsak elkészült az ország teljes területére az
5 x 5 m-es rácshálózatú digitális domborzatmodell.

Az elõadó végül felhívta a figyelmet a MEPAR és
MADOP együttmûködés célszerûségére.

A tanácskozás rövid záró értékelését Bartos Ferenc,
az MFTTT fõtitkára, egyúttal levezetõ elnök adta meg.

Megállapította, hogy a tanácskozás jó feltételek
mellett és sikeresen zajlott. A korábbi résztvevõk szá-
ma mérséklõdésével összefüggésben utalt arra, hogy
az újabb, közel 10 milliárd forintos program nagyobb
ösztönzést is adhatott volna a vállalkozóknak.

Felhívta a figyelmet arra, hogy tanácskozásunkat az
FVM két magas rangú vezetõje (Benedek Fülöp c. ál-
lamtitkár és dr. Berczi Norbert helyettes államtitkár) is
megtisztelte.

Kiemelte a tanácskozás kritikus, de segítõkész lég-
körét, a 46 elhangzott elõadás segítõ, támogató
szándékát, az EMT (erdélyi kollégákkal kialakult kap-
csolat) további erõsítésének fontosságát.

Végül megköszönte a résztvevõk, elõadók, levezetõ
elnökök, kiállítók munkáját. Köszönetet mondott Deb-
recen városának, a Debreceni Egyetemnek a kellemes
elhelyezésért; gratulált a város gyors fejlõdéséhez. Kü-
lön is megköszönte a Hajdú–Bihar Megyei Földhiva-
tal (és körzeti hivatalai) munkatársainak a szervezés-
ben nyújtott hathatós munkáját.

Bejelentette, hogy a következõ vándorgyûlésre két
év múlva (2005-ben) kerül sor; de a helyszín még
nincs eldöntve, és ezzel a vándorgyûlést bezárta.

Nem sokkal a záró ülés után a baráti találkozó
következett, ugyancsak az Agrár-centrum területén. Az
asztalok elfoglalása elõtt kellemes mûsorral lepte
meg a résztvevõket a Hajdúhadházi Dr. Földi János
Általános és Mûvészeti Iskola fiatal fúvószenekara.

A „dinamikus” zene , továbbá a napfényben csil-
logó instrumentumok látványa olyan jó hatással volt a
résztvevõk étvágyára, hogy a vacsorára felsorakozott
tálak tartalmát egy-kettõre eltüntették, amelyet aztán
nagy igyekezettel pótolni kellett.

Végül is az „igények kielégítést nyertek”, amely jó
alapot nyújtott a kívánság szerinti italok fogyasztásához.
Az eredmény pedig kellemes baráti beszélgetések, aztán
jóval éjfél utáni elcsendesülés; reggel pedig: kissé
megcsúszott indulás a kirándulásra.

Joó I.

(A vándorgyûlés további elõadásait – amennyiben a
szerzõktõl a szerkesztett változatokat lapzárta elõtt
megkpajuk – a folyóirat 2003/9. számában közöljük.)

❏

BESZÁMOLÓ AZ 51. NÉMET KARTOGRÁFUS
NAPOKRÓL

Az 51. Német Kartográfus Napok (51. Deutscher
Kartographentag) az európai térképészetnek – min-
den bizonnyal – a legnagyobb múlttal rendelkezõ
szakmai fóruma. A Német Kartográfiai Társaság
(Deutsche Gesellschaft für Kartographie, a DGfK) a
német nyelvterület legnagyobb, mintegy ezernyolcszáz
tagot számláló, független szakmai szervezete éven-
ként rendezi találkozóját, amelyen a résztvevõk a kar-
tográfia aktuális kérdéseivel kapcsolatos elõadásokat
hallgatnak meg, majd az azokat követõ vitaüléseken
véleményüket másokkal is megoszthatják. 

Az idén május 27–30. között megrendezett találko-
zó helye a németországi, pontosabban a Baden-Würt-
temberg tartományi Freiburgtól délre fekvõ üdülõhely,
Bad Krozingen volt. A Fekete-erdõ lábánál fekvõ tele-
pülés gyógyfürdõirõl és kúráiról híres parkjában mint-
egy 350 térképész jelenlétében a Tartomány gazdasá-
gi minisztere, dr. Karl Eppele nyitotta meg a hivatalos
programot, aki beszédében a kartográfia legfonto-
sabb felhasználási területeire, a gazdaságra, az ál-
lamigazgatásra és a turizmusra hívta fel a figyelmet. A
három ország gazdaságához és kultúrájához szoro-
san kötõdõ helyszín miatt szinte természetes volt, hogy
a találkozó egyik kiemelt témája az utóbbi terület, az
idegenforgalom és a térképek kapcsolata volt. 

A sokszínû, és ezért „német Toszkánának” is neve-
zett vidék kitûnõ hátteret adott a modern kartográfia
és a geotudományok viszonyáról vallott, országon-
ként igencsak eltérõ nézetek megvitatására is, amely-
re az immár szintén hagyományosnak mondható „Eu-
ropaforum” keretében, május 28-án került sor. A prof.
dr. Wolfgang Scharfe, a DGfK alelnöke és a berlini
Freie Universität professzora elnökletével zajló fórum
elsõ felében három, a német nyelvterülethez tartozó
országot képviselõ szakember mutatta be a geotu-
dományok meglehetõsen bonyolult viszonyrendszerét. 

Az elõadók különbözõ megközelítésmódja jól tük-
rözte a helyzet Európa-szerte tapasztalható bonyolult-
ságát, nehéz áttekinthetõségét. Prof. dr. Ingrid Kretsch-
mer asszony (Bécsi Tudományegyetem; Osztrák Kar-
tográfus Társaság) az osztrák hidrológiai atlasz példá-
ján, Hans-Uli Feldmann, a Svájci Kartográfus Társa-
ság elnöke hazája nemzeti térképészeti intézete szer-
vezeti változásain keresztül szemléltette az ottani hely-
zetet. A német Rolf Haarbeck mérnök részletes átte-
kintését az elõadó betegsége miatt prof. dr. Jürgen
Dodt olvasta fel.

A szekció negyedik elõadását a fórum meghívott
magyar elõadójaként prof. dr. Klinghammer István, az
ELTE rektora, a Térképtudományi Tanszék vezetõje és a
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